



جامعة الموصل

كلية التربية للعلوم الانسانية

قسم التاريخ

محن ونكبات الخلفاء في العصر العباسي

(٢٤٧-٦٥٦هـ / ٨٦١-١٢٥٨م)

(دراسة تحليلية)

قتيبة احمد عبدالله دعبو

أطروحة دكتوراه

التاريخ / التاريخ الاسلامي

بإشراف

الأستاذ

الدكتور نوفل محمد نوري

المستخلص بلغة الرسالة

شهدت الدولة العباسية منذ منتصف القرن الثالث الهجري/التاسع الميلادي مراحل ضعف ووهن في مختلف المجالات والتي بدأ تأثيرها واضحاً على مؤسسات الدولة العباسية بشكل عام وعلى شخص الخليفة العباسي بشكل خاص؛ إذ تحولت السلطة تدريجياً بيد الاتراك يقابلها ضعف في صلاحيات وسلطات الخليفة نفسه بسبب تسلط هؤلاء على أمور الدولة بكبيرها وصغيرها، وتبعهم في ذلك الدولة البويهية ومن ثم بعدهم دولة السلاجقة، لذا جاءت الدراسة وفق منهج الاستنباط الاستقرائي في فهم مكونات تلك المحن والنكبات لتحديد أدلة كل مظهر من خلال عدة شواهد متشابهة في أسبابها للوقوف على كل متغير وكيف أسهم في تلك المحن والنكبات كي تأتي الدراسة على وفق هذا المنهج الموضوعي في تشخيص كل عامل من العوامل وتتبع جذور المشكلة او المتغيرات التي صاحبت حياة الخلفاء كي تأتي النتائج صائبة في التشخيص والمعالجة، هذه الفرضية كانت الأساس في هذه الدراسة، فلاشك ان المتغير السياسي والعسكري قد أسهم في إضعاف الخلفاء، ولكن لابد من ذكر حقائق تتعلق بضعف عدد من الخلفاء الغير مؤهلين لإدارة الازمات السياسية أو الاقتصادية، فلاشك أن خليفة كالمعتضد بالله العباسي أو الناصر لدين الله جاؤوا في ظروف مشابهة لغيرهم ولكن بهمة غير معهودة حاولوا انقاذ مؤسسة الخلافة ومنصب الخليفة ولو لوقت معين، وقد جاءت الدراسة بمقدمة وأربعة فصول غطت موضوع الدراسة، ومن مختلف الجوانب، إذ تناول الفصل الأول: العوامل السياسية والعسكرية المسببة لمحن ونكبات الخلفاء العباسيين، والذي توزع على ثلاثة مباحث، جاء المبحث الأول بمحن ونكبات لأسباب الصراع بين الخلفاء والقادة العسكريين، واما المبحث الثاني فجاء بمحن ونكبات لأسباب ضعف الخبرة في الإدارة لعدد من الخلفاء، في حين جاء المبحث الثالث بمحن ونكبات لإخفاقات عسكرية، اما الفصل الثاني فقد تناول: الدور الاقتصادي لمحن ونكبات الخلفاء العباسيين، والذي توزع على خمسة مباحث، فجاء المبحث الأول بالترف والبدخ الذي اشتهر بعض الخلفاء العباسيين به ودوره في محنهم ونكباتهم، وجاء المبحث الثاني والمتعلق بقلّة الأموال وشحتها، وجاء المبحث

الثالث ليقف على احتكار خزينة بيت المال من الإنفاق، والمصادرات للخلفاء، وأما المبحث الرابع فجاء بحديث عن انفصال الإمارات مع خراجها ودوره في محن ونكبات الخلفاء العباسيين، وجاء المبحث الخامس بحركات التمرد والمعارضة ودورها في محن ونكبات الخلفاء العباسيين، وأما الفصل الثالث فتناول: الدوافع الاجتماعية التي أسهمت في محن ونكبات الخلفاء العباسيين والذي توزع على ثلاثة مباحث، فجاء المبحث الأول بتدخل النساء والخدم في صنع القرار وأثره في محن ونكبات الخلفاء، وأما المبحث الثاني فجاء بدور العداوة والمشاحنة داخل البيت العباسي في محن ونكبات الخلفاء، وجاء المبحث الثالث بتأثير المصاهرة السياسية في محن ونكبات الخلفاء، وأما الفصل الرابع فقد ركز على الوقوف على: محن ونكبات الخلفاء وإنعكاسها على مكانة مؤسسة الخلافة، والذي توزع على ثلاثة مباحث، فجاء المبحث الأول، إبان فترة النفوذ التركي (247-334هـ/861-945م) وأما المبحث الثاني فجاء، إبان فترة النفوذ البويهى (334-447هـ/945-1055م)، وأما المبحث الثالث فجاء، إبان فترة النفوذ السلجوقي حتى نهاية العصر العباسي (447-656هـ/1055-1258م)، فضلا عن خاتمة ضمنت أبرز النتائج التي توصل إليها الباحث من هذه الدراسة مع بعض الملاحق المثبتة في آخرها.

Abstract

The Abbasid state has witnessed, since the end of the third century AH (the ninth century AD) stages of weakness and weakness in various fields, which began to have a clear impact on the Abbasid Caliphate in general and on the person of the Abbasid Caliph in particular. They were followed by the Buyid state, then the Seljuk state. All of this was accompanied by ordeals and calamities that the Abbasid Caliphs were subjected to, which were included by previous studies in the context of talking about the Abbasid Caliphate in the various stages of its life. In the life of the caliphs and in the smallest details, and if they talk about a plight or a catastrophe for a caliph of the caliphs, it is shy and not detailed, and even if they separate it, they do not give it more than one reason, just as they did not divide that ordeal or calamity according to its type or time, and it was not addressed Completely and adequately for the tribulations and calamities of the Caliphs, as if they were not exposed to them as other human beings are exposed to, because they are at the head of the authority.

Nor was there a historical study that monitors the hardships, tribulations and calamities that the Caliphs went through for various reasons, as they all contributed to those ordeals. Sometimes it was the cause of what happened to many caliphs. Therefore, the study came according to the method of inductive deduction in understanding the potentials of those adversities and calamities to determine the evidence of each manifestation through several evidence that are similar in their causes to identify each variable and how it contributed to those adversities and calamities so that the study comes according to this objective approach in diagnosing each of the factors or variables that accompanied the lives of the caliphs so that the correct results came in the diagnosis and treatment. This hypothesis was the basis of this study.

There is no doubt that the political and military variable has contributed to the weakening of the caliphs, but it is necessary to mention facts related to the weakness of a number of caliphs who are not qualified to manage political or economic crises, no doubt A Caliph is like al-Mu'tadid in God Al-Abbasid or Al-Nasir Li-Din Allah came in similar circumstances to others, but with an unusual mission, they tried to save the institution of the caliphate and the position of the caliph, even for a certain time. The study came with an introduction and four chapters that covered the subject of the study from all sides. The first chapter dealt with the political and military causes of the tribulations and calamities of the Abbasid Caliphs, which was divided into three sections. Weak experience in the administration of a number of caliphs, while the third topic came with tribulations and calamities due to military failures. As for the second chapter, it dealt with: the economic causes of the tribulations and misfortunes of the Abbasid Caliphs, which was divided into five sections. The first topic came with the luxury and extravagance that some Abbasid Caliphs were famous for. The second topic came with the scarcity of money, and the third topic came with the treasury monopoly from spending and confiscations. The fourth came with the independence of the Emirates with its exclusion and its impact on the tribulations and calamities of the Abbasid caliphs, and the fifth topic came with the rebellion movements and their impact on the tribulations and calamities of the Abbasid caliphs.

As for the third chapter, it dealt with: the social impact of the tribulations and misfortunes of the Abbasid Caliphs, which was divided into three sections. The first topic came with the intervention of women and servants in decision-making and its impact on the tribulations and calamities of the Caliphs. As for the second topic, it came with enmity and quarrels within the Abbasid house and its impact on the tribulations

and calamities of the Caliphs, and the third topic came Political intermarriage and its impact on the misfortunes and calamities of the Caliphs. As for the fourth chapter, it dealt with: the effects of adversities and calamities on the status of the Abbasid Caliphate institution, which was divided into three sections, so the first topic came during the period of Turkish influence.(247-334 AH/861-945 AD) As for the second topic, it came during the period of the Buyidic influence(334-447 AH / 945-1055 AD), and the third topic came, during the period of Seljuk influence until the Mongol occupation (447-656 AH / 1055-1258 AD), in addition to a conclusion that included the most prominent findings of the researcher from this study with some appendices proven in The last one.

**University of Mosul
College of Education for Humanities
Department of History**



**The caliphs' ordeals and catastrophes
in the Abbasid age.
(247-656 AH/ 861-1258 AD)
(Analytic Study)**

Qutaiba Ahmed Abdullah Dabbo

**Ph.D. thesis
in
History /Islamic History**

**Supervised by
Professor
Dr. Nawfal Muhammed Nouri**